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Vše dobré v roce 2015 všem svým čtenářům 
přeje redakce zpravodaje
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Úvodník starosty
Dobrý den, vážení občané, zdravím vás v roce 2015. Přeji vám, aby byl 

pro vás rokem úspěšným, prožili jste ho spokojeně. My na radnici se bu-
deme snažit k tomu přispět co nejvíce.

Ohlédnu-li se za závěrem loňského roku, musím říci, že jsem ještě asi 
nezažil horší (i když byly i světlé momenty). Mluvím tu samozřejmě o kri-
tické situaci v lékařské péči, kdy jsme skutečně museli řešit situaci nadmí-
ru vážnou. Jak možná víte, paní doktorka Štiplová, která vyhrála výběrové 
řízení na lékaře v Černovicích po MUDr. Musilové, odřekla svůj nástup 
10. 12. 2014. Od té chvíle jsme nedělali prakticky nic jiného, než sháněli 
náhradního lékaře. Naštěstí se podařilo (díky pomoci pana hejtmana Bě-
hounka)dohodnout spolupráci s Nemocnicí v Pelhřimově, která zde lékař-
skou péči pro dospělé zajistí. Když jsem se to 23. 12. dozvěděl, byl to asi 
ten nejlepší dárek, jaký jsme mohli dostat. 

Chtěl bych na tomto místě poděkovat paní doktorce Musilové za její do-
savadní péči o pacienty v Černovicích, její odchod na zasloužený (a dlou-
ho odkládaný) odpočinek je odchodem velmi kvalifikovaného lékaře 
a myslím, že jí dík za péči o nás patří. 

Pokud pomineme lékařskou péči, konec roku byl bohatý i na hezké 
akce a události. Opět jsme rozsvěceli a zdobili vánoční strom, opět 
s bohatším programem – promítání v kině, rozsvěcení, zdobení, ob-
čerstvení a pak koncert v kostele, myslím, že to je program, jak má 
být. Mezi pěkné akce také určitě patřil krásný koncert ZUŠ, každý, 
kdo nepřišel, udělal velkou chybu, protože to byl mimořádný zážitek, 
pak opět tradiční zpívání koled (děkuji Svazu žen a Černovické de-
chovce). Vrcholem adventu pak bylo vlastně již také tradiční pásmo 
písniček a vystoupení, letos s názvem Andělka v říši divů, a opět se 
ukázalo, že na tuto akci chce přijít daleko více lidí, než můžeme v na-
šem kině usadit. Opět jsme byli svědky poutavého vystoupení mnoha 
černovických dětí v muzikálovém příběhu a za to patří dík paní Bor-
kovcové, Holubové a Dundrové. Samotný závěr roku pak patřil tradič-
nímu výstupu na Svidník.

Zprávy z radnice
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A jaké úkoly stojí před námi v roce 2015? Rekonstrukce Obory (projekt 
Žabí park, o kterém více v jiném článku zpravodaje) a zateplení úřadu, 
to jsou dvě zásadní akce letošního roku. Spolu s nimi pak úprava plochy  
u ZD, kde navážeme na nové chodníky i novým asfaltem. V předstihu jsme 
v loňském roce otevřeli kompostárnu, letošní rok se budeme snažit co nejlé-
pe ji provozovat a nabídnout dost míst, kam bioodpad odkládat.

V letošním roce očekáváme také nové dotační programy, které jsou zatím 
spíše velkou neznámou, ale snad se tam najde i něco, co bychom mohli využít 
pro naše občany. Rád bych také prosadil strategický rozvojový dokument 
města, který by dal jasný směr rozvoji – víme, jakým problémům město 
čelí, a měli bychom si stanovit splnitelné dlouhodobé cíle, ke kterým bude-
me směřovat. Příprava strategického rozvojového dokumentu pojede podle 
zásad MA 21, takže nebudete ochuzeni o možnost se na strategickém doku-
mentu podílet. Drobnou, ale jistě vítanou změnou bude také úprava otevírací 
doby našeho úřadu – od února bude náš úřad otevřený i v pátek odpoledne.

S přáním všeho dobrého do roku 2015 
Bc. Jan Brožek, starosta města

Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva města 
Černovice ze dne 19. 11. 2014

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
● rozpočtovou změnu číslo 6,7
● návrhy projektů pro rok 2015

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje
● zapisovatelku Veroniku Štroufovou a ověřovatele zápisu Radka Hůlku 

a Ing. Petra Kovandu
● schvaluje nově navržený program
● schvaluje navržený jednací řád
● uzavřít smlouvu na odběr plynu a elektřiny s E-ON na 2 roky
● vítěze výběrového řízení na zakázku „Žabí park Zámecká obora v Černo-

vicích – vegetační úpravy“ firmu EKOIMPEX VYSOČINA Pelhřimov 
a pověřuje starostu podpisem smlouvy 

● zadání prováděcí dokumentace panu Písaříkovi v částce 18.000 Kč
● vypsání výběrového řízení na projekt „Snížení energetické náročnosti 

MÚ ve městě Černovice“
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● Obecně závaznou vyhlášku č. 1 / 2014 o místním poplatku za provoz sys-
tému shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování 
komunálních odpadů

● program podpory činnosti s mládeží na rok 2015
● koupi pozemků p.č. 5008/3 a 5008/4 v k.ú. Černovice za celkovou cenu 

22.480,- a pověřuje starostu podpisem kupní smlouvy
● výsledek auditu ze dne 5. 11. 2014
● rozpočtovou změnu číslo 8
● schvaluje objednávku prováděcí dokumentace od ing. Zadražila dle na-

bídky
● zařadit žádosti o přidělení bytu v DPS do seznamu žadatelů
● přidělení bytu v č.p. 740 paní Gaierové za obvyklých podmínek

Zastupitelstvo města Černovice zřizuje
● Kontrolní výbor: předseda Ing. Petr Kovanda, členové: Václav Pěnka, 

Miloslav Paďourek, 
Finanční výbor: předseda Ing. Jan Tikal, členové: Pavel László, František 

Dvořák. 

Zastupitelstvo města Černovice ukládá
● starostovi, aby změnil frekvenci platby pojištění majetku na čtvrtletní 

u České pojišťovny
 

Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva 
města Černovice ze dne 3. 12. 2014

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
● kontrolu zápisu ze dne 19. 11. 2014
● kontrolu zápisu z ustavujícího zasedání

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje
● zapisovatelku zápisu Alžbětu Kolářovou a ověřovatele zápisu Petra Vy-

hnálka a Václavu Šenoltovou
● navržený program



5

● jako technický dozor na akci „Žabí park Zámecká obora v Černovicích – 
vegetační úpravy“ paní Martinu Hájkovou, DiS.

● zařadit do plánu investic na rok 2015 zpevnění povrchů u budovy ZD 
(č.p. 590) ve spolupráci se ZD

● zařadit do plánu investic na rok 2015 průzkumný vrt pro posílení vod-
ních zdrojů v Benešově a vyřešení elektrické přípojky k vrtu a vodoje-
mu v Benešově

● zařadit do plánu investic na rok 2015 opravu obou komor vodojemu 
pro spodní tlakové pásmo v Černovicích 

● zařadit do plánu investic na rok 2015 opravu ponorných míchadel a vý-
měnu aeračního systému na ČOV Černovice

● zařadit do plánu investic na rok 2015 nákup fotovoltaické elektrárny 
na střeše školy

● zařadit do plánu investic na rok 2015 zateplení budovy úřadu – realizaci 
akce Snížení energetické náročnosti MÚ v Černovicích

● zařadit do plánu investic na rok 2015 realizaci vegetačních úprav podle 
projektu Žabí park Zámecká obora v Černovicích – vegetační úpravy

● zařadit do plánu investic na rok 2015 projekt Investice do rozvoje základ-
ního školství ve městě Černovice – dodávka výukových pomůcek včetně 
cvičebního nářadí

● do plánu investic doplnění osvětlení v Benešově, Vlkosovicích a Svatavě
● příspěvek na opravu čerpadla panu Louckému ve výši 5000 Kč
● do plánu investic na rok 2015 rekonstrukci Mariánského náměstí
● příspěvek ve výši 1000 Kč Občanskému sdružení Babybox pro odložené 

děti – Statim
● příspěvek na činnost Farní charitě v Kamenici nad Lipou ve výši 

10 000 Kč
● příspěvek DSO Focus Vysočina ve výši 5000 Kč
● smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene – souhlas s umís-

těním distribučního zařízení na stavbu „Vlkosovice – obnova TS, NN“ 
a pověřuje starostu podpisem

● smlouvu o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene – souhlas s umís-
těním distribučního zařízení na stavbu „Černovice, Loucký mlýn – kabel 
NN“ a pověřuje starostu podpisem
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● uzavření smlouvy o věcném břemeni č. JH-014130006711/008 a pověřu-
je starostu jejím podpisem

● ZÁMĚR prodeje části pozemku číslo 4956/10 v k. ú. Černovice 
● ZÁMĚR prodeje pozemku číslo 813 v k. ú. Černovice
● prodej části pozemku 139/1 v k. ú. Černovice za cenu 100 Kč za m2

● uzavření smlouvy o výpůjčce s TJ Sokol Černovice a pověřuje starostu 
podpisem

● rozpočtové provizorium na rok 2015
● přesunutí bodu (rozpočtové opatření číslo 9) na zasedání zastupitelstva 

29. 12. 2014
● starostovi schvalování rozpočtových změn do výše 500 tisíc Kč.
● oddělení částí pozemků č. 978/3 a 978/4 kú Černovice pod cestou a jejich 

výkup od pana Mikulandy za cenu 50 Kč za m2

● pronájem bytu v objektu čp. 740, za podmínek obvyklých paní Koblicové 
Obrataň

Zastupitelstvo města Černovice stanovuje
● výši odměn pro místostarostu 3500,- Kč měsíčně, předsedové komisí 

a výborů 1000,- Kč měsíčně a člen zastupitelstva 300,- Kč měsíčně

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje starostu
● přípravou zadání požárního zabezpečení dle projektu a předložení výsled-

ků na příštím jednání zastupitelstva
● získáním 2 poptávek na vyřešení zadního vchodu školy
● jednáním s úřadem pro zastupování státu ve věcech majetkových o mož-

nosti získání pozemku číslo 394/2 v k.ú. Černovice do majetku města. 

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje finanční výbor
● vypracováním návrhu na odkup FVE s termínem do února 2015

Zastupitelstvo města Černovice neschvaluje
● starostovi schvalování rozpočtových změn do výše 100 tisíc Kč
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Město Černovice

STATISTIKA ZA ROK 2014
Přehled o počtu obyvatel

počet obyvatel k 1. 1. 2014   1741
narození:        16
přihlášení:        30
odhlášení:        42
úmrtí:         22

počet obyvatel k 31. 12. 2014:  1723

Z toho Černovice 1408, Benešov 59, Dobešov 102, Panské Mlýny 7, 
Rytov 20, Střítež 10, Svatava 43, Vackov 22, Vlkosovice 52 obyvatel.

Sňatky: 5 Rozvody: 5

Sňatky uzavřené ve správním obvodu Černovice: 3
H. Širmarová EO

Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva 
města Černovice ze dne 29. 12. 2014

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
● kontrolu zápisu ze dne 3. 12. 2014

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje
● zapisovatelem zápisu starostu Bc. Jana Brožka a ověřovatele zápisu 

ing. Jana Šlechtu, Michala Charváta
● navržený program
● rozpočtového opatření číslo 9
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K + M +B 2015 v Černovicích a okolí
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Tradiční Tříkrálová sbírka v Kamenici nad Lipou, Černovicích, Nové 
Včelnici a okolních obcích proběhla 3. ledna již po patnácté.  

Do letošní sbírky se zapojilo více dobrovolníků než vloni a tím pá-
dem mohlo vyrazit do okolních obcí více skupinek. Celkem koledovalo  
42 skupinek. Na koledníky se mohli nově těšit  např. na Johance, na Bet-
lémě, na Vackově, ve Svatavě nebo v Benešově a Pravíkově. Koledníci se 
sešli v 9 hodin na faře v Kamenici, kde dostali od pana faráře požehnání. 
Po ukončení sbírky čekalo na všechny na faře pohoštění, teplý čaj a dá-
rečky (zahřívací polštářek a sladká koleda). Přes všechno úsilí se bohužel 
koledníci do všech domácností nedostali a tak bylo možno ještě přispět 
v pondělí a úterý do kasičky na Farní charitě v Kamenici n/L. 

Ve středu se kasičky za přítomnosti zástupce města rozpečetily, spočí-
taly a kolem poledne byly známy výsledky. Letošní výtěžek 162.522,- Kč 
opět předčil rok předchozí, a to o 19.611,- Kč. Farní charita obdrží částku 
105.639,30 Kč, kterou použije na podporu terénní pečovatelské a hospico-
vé péče v naší oblasti. V Černovicích se podařila dvěma skupinkám vybrat 
částka 10.945,- Kč. Králové zavítali také do Vackova a Svatavy a vykole-
dovali tak pro Charitu 1.721,- Kč. 

Bližší informace o výtěžku v jednotlivých obcích najdete na www.ka-
menice.charita.cz. 
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Ráda bych touto cestou poděkovala všem dobrovolníkům, skautům 
z Kamenice n. L. a Nové Včelnice, bez jejichž pomoci by se nám nepo-
dařilo získat tolik peněz. Jsem moc ráda, že se sbírka vydařila a že si při 
takovém náledí nikdo nezlomil nohu ☺

Děkuji vám, kdo jste malým i velkým králům přispěl do kasičky.
J. Koubová

Co to je vlastně ten Žabí park?
Dlouho mluvíme o projektu Žabího parku v Černovicích, a protože se 

letos v zimě a na jaře s projektem začne, určitě stojí za to vysvětlit, o co 
vlastně v projektu jde.

Především – nejde tu o žádný chov žab nebo něco podobného. Žabí park 
je název, který vymyslela krajinná architektka, paní Klára Salzmann, která 
projekt připravila. Líbil se jí močál nad Zámeckým rybníkem, a protože to je 
dobré místo pro žáby, nazvala projekt Žabí park. Nic víc za tím nehledejme. 

Kdo si prošel v posledním měsíci Oboru kolem Zámeckého rybníka, našel 
mnoho stromů označených barevnými značkami. V následujících měsících 
totiž začne první fáze projektu, vegetační úpravy. Obora kolem Zámeckého 
rybníka už dlouho potřebuje odborný zásah, prořezávky, kácení nevhod-
ných stromů, ošetření cenných dřevin – a to vše proběhne nyní. Na jaře pak 
bude následovat výsadba (v daleko větším rozsahu, než je kácení). 

Příprava na kácení není nijak snadná – rozhodně nejde o nějaké střílení 
od boku a žádný strom, který musí být pokácen, nemá perspektivu. Ošetření 
a kácení stromů je dílem paní architektky Salzmann (která je nyní manažer-
kou krajinářských projektů jako expert pro krajinu v Plzni, městu evropské 
kultury 2015), dendrologických posudků, vyjádření památkářů, zástupců 
poskytovatele dotace (státní fond životního prostředí) i agentury pro ochra-
nu přírody a krajiny (AOPK). 

A jak dál? Cílem je vrátit Oboře charakter udržovaného parku, který bude 
co nejlépe sloužit veřejnosti, škole i diagnostickému ústavu (nyní nově 
pojmenovanému Domov Kopretina). V dalších fázích přibudou povalové 
chodníčky, lavičky a naučná stezka. Vzniknout by tak mělo příjemné místo, 
spojující vzdělávání a volný čas. 

Jan Brožek
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35. ročník Silvestrovského výstupu na Svidník
Všechno je potřeba přijímat tak, 

jak to přichází. A tak jsme poslední 
den roku 2014 vyrazili na náš nej-
vyšší vrchol zdejší krajiny Svidník, 
tentokrát krásně zasněžený. Na vr-
cholu se setkalo mnoho přátel nejen 
z Černovic, ale i z Křeče a širokého 
okolí.

Přichází mnoho mladých lidí, dětí, 
dokonce i těch nejmenších v kočár-
cích. Letos byl nejmladším účastní-
kem Antonín – čtyřměsíční syn Len-
ky Čekalové, která před 35 lety byla 
na vrcholu jako roční holčička. 

Odměnou pro děti je tradičně prs-
kavka, sušenka a teplý čaj, pro do-
spělé pak čaj „veselý“.

Letos jsme na vrchol Svidníku donesli betlémské světýlko, které nám 
připomnělo vánoční dobu. Poslechli jsme si i krásné vánoční melodie, kte-
ré zahráli pánové Buš a Řeháček a za to jim patří naše poděkování.

Děkujeme i našim sponzorům – MěÚ Černovice, p. Dundrovi a Sokolu 
Černovice.

Setkání s přáteli v poslední den roku přináší mnoho pozitivní energie, 
kterou vysíláme jako dar lásky, radosti a empatie tomuto světu, naší krás-
né planetě Zemi.

„Ta pravá, čistá, nesobecká vskutku Božská láska je jenom ta, která si 
nic pro sebe nežádá. A tak radost, pohodu, mír a klid kolem sebe těm 
druhým lidem rozdává a je dobře jí v srdci. Tím se totiž člověk šťastným 
stává.“ 

H. Volf

Tak v novém roce 2015 vám za všechny účastníky silvestrovského vý-
stupu na Svidník přeji lásku, pevné zdraví, mír a požehnání naší Zemi. 

S. Filipová 
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Další dlouholetí obyvatelé Černovic (II. díl)
Můj loňský článek o dlouhověkých občanech města přinesl seznam těch 

nejstarších. Věku 120 – 98 let dosáhlo již zveřejněných 46 žen a mužů. 
Následují nyní ti „mladší“, kteří se dožili 97 – 92 let. Bylo jich nejméně 
87. Znovu zdůrazňuji, že v poznámce jsou současná čísla domů. 

věk zemřel/a příjmení jméno poznámka
97 1664 Pokorný Matěj Pan, bývalý rychtář
97 1707 Faunek Jiří Černovice
97 1731 Vaňková Dorota Svatava
97 1746 Nepil Jan měšťan
97 1827 Brabcová Eva sousedka č. 47
97 1833 Veselý Martin soused č. 142
97 1834 Provazník Matouš Vlkosovice č. 29

97 1839 Paďourková Anna manž. obyvatele Vackov 
č. 10

97 1864 Firsta Matěj bývalý šafář, č. 5
97 1892 Stejskalová Anna manž. z Vlkosovic č. 16
97 1943 Mrázková Antonie č. 203
97 1988 Širmarová Marie Rytov č. 26 
96 1712 Vacková Anna nevidomá
96 1747 Kupec Kryštof podruh
96 1781 Hadravová Magdalena mlynářka Lidmaň

96 1823 Hybš Martin bývalý pan. šafář, Stružky 
č. 3

96 1830 Kafka Jakub soused č. 17
96 1881 Soukupová Barbora vdova č. 98
96 1891 Nepil Vojtěch řezník, soused č. 217
96 1941 Procházková Marie č. 158
96 1962 Tomanová Antonie č. 17
96 1968 Hubatová Marie č. 290
96 1997 Hrdlička Antonín č. 21
95 1660 Bouda Václav soused
95 1717 Lázeňský Melichar soused
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95 1731 Palýr Jan Černovice
95 1735 Skřivan Václav Lidmaň
95 1742 Sepekář Jakub měšťan
95 1742 Paleček Jakub kuchař
95 1761 Reichová Eva obyvatelka
95 1776 Pařízková Dorota mlynářka Vackov
95 1781 Vzdychal Pavel obyvatel č. 62
95 1801 Růžička Jan chalupník Stružky č. 6
95 1811 Matoušů Pavel švec, soused č. 118
95 1817 Koukalová Františka vd. sedláka Lidmaň č. 6
95 1820 Sládek Jan tkadlec Vackov č. 5
95 1828 Nepil František soused č. 84
95 1828 Hospodářová Kateřina vdova, Svatava č. 3  
95 1832 Novotný Martin chalupník Stružky
95 1844 Hromadník Matěj pekař č. 103
95 1955 Dlouhá Karolina č. 71
95 1965 Čenkovic Augustin č. 8
94 1812 Pravdová Magdalena vdova, náj. č. 85
94 1817 Schubert-Šubrt Josef býv. učitel Lidmaň č. 2
94 1819 Studenská Barbora manž. řezníka č. 71
94 1829 Pokorná Marie vdova č. 170
94 1839 Nováková Marie vd. zedníka Dobešov 15
94 1864 Krejčů Antonín obyvatel Vackov č. 6
94 1872 Podskalníková Kateřina vdova č. 173
94 1895 Metzlová Elizabeth vdova č. 194
94 1906 Pešková Tereza vdova č. 54
94 1914 Langweilová  Kateřina vdova po mlynáři, č. 31
94 1936 Nemeškalová Josefa č. 227
94 1940 Fridrichovský Vincent Svatava
94 1943 Kameníková Anna č. 117
94 1957 Čenkovicová Aloisie č. 8
94 1976 Dvořáková Antonie č. 155
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94 1978 Kučerová Antonie č. 248
94 1987 Tetivová Antonie č.171, možná později
93 1834 Nepil Jan soused č. 39
93 1845 Pokorová ? Kateřina manž., Svatava č. 17
93 1849 Wolf Antonín mlynář Dobešov č. 43
93 1890 Vopálka František obuvník č. 67
93 1913 Frankenstein Albert č. 86
93 1931 Mráčková Františka č. 183
93 1953 Dvořáčková Františka č. 241
93 1963 Svačinová Marie č. 216
93 1970 Mimrová Anna Svatava č. 48
93 1993 Zavadilová Marie Dobešov č.74
92 1734 Vítů Vít Dobešov
92 1744 Loucká Kateřina mlynářka
92 1757 Pařízek Tomáš Lidmaň
92 1797 Kupcová Marie žebračka č. 93
92 1832 Drbal Martin chalupník Bohutín č. 17
92 1872 Matiášek Jakub soused č. 215
92 1889 Novotná  Terezie vdova č. 114
92 1906 Lázenský  Jakub zámečník č. 3
92 1927 Tůmová Kateřina Nová Ves č. 1
92 1936 Matiášek Josef č. 4
92 1939 Balek František č. 209
92 1962 Hromadníková Karolína č. 46
92 1967 Berková Antonie č. 12
92 1970 Nemeškal Ferdinand č. 151
92 1971 Truhlářová Barbora č. 18

92 1984 Jirků František Vlkosovice

92 1985 Košlerová Marie Benešov č. 2

92 1991 Vyhnálková Růžena Benešov č. 9

Jiří Turek
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Archivní střípky 27. -  
aneb když peněz nemáme, těžko je vydáme

Že naši předkové neměli život jednoduchý, svědčí řada událostí. Ne-
jen rozmary počasí a následná neúroda, epidemické choroby, požáry, ale 
i průchody vojsk, které všechny způsobovaly živoření lidí a zadluženost 
obcí. Jeden takový případ, kdy při průchodu vojska měli občané povinnost 
zajistit jejich obživu včetně koní, ukazuje žádost obce městyse Černovic 
z roku 1701 adresovaná vrchnosti – Kryštofu Karlu Voračickému.
Panu Kryštofovi Karlovi Voračickému
Nejponíženěji  netajíme  V.Mil.kterak  v  tomto  roce  přítomném  po  jaru 

J.M.Cís.válečný mašírující a kvartýrem nás v městys Černovicích natrefí-
cí lid vojanský v tehdejším největším nedostatku nemajíce ovsa, takového 
jsme  se  z  důchodu  obilného  chtějíce mnohým nepříležitostem  vyhnauti, 
po dvakráte 23 str.vydlužili a s nimi jej strávili.
Nyní pak v poníženosti vyrozumíváme, že za takový oves v penězích po  

1 zl a 30 kr do důchodu odvésti máme,  jsouce pak na všechny způsoby 
v nedostatcích peněz postaveni a  jak Kontri-bučnímu dáváme  tak mno-
hýma jinýma dluhy obklíčeni. Jestli jest v tom V.Mil. nejmilostivější vůle, 
že nám vším svým nejponíženějším věrným dědičným poddaným tu veli-
kau milost prokázti a místo hotových peněz zase oves kterej bychom mezi 
sebou vybrali a hned v hotovosti na půdy odvést nepominuli přijíti sobě 
nejmilostivěji oblíbiti. Strany pak povinovaného  lenu, aby v  tom způso-
bu jak po ty všechny předešlý léta se odvozoval a přijímán byl, t.j.v těch 
obyčejných sfúttách, vedle obrody  a nacházení se takového, by též nyní 
a dáleji od nás přijímán bytí mohl, při tom zanechati a nás v jednom i dru-
hém nejmilostivěji přichrániti a na to milostivau účinlivost podržeti ráčíte.
          Zůstávaje V.Mil.
         poníženě dědičný poddaní
       purkmistr, konšelé a celá obec městys Černovic
Hrabě Voračický rozhodně nepatřil k „nejmilostivější‟ vrchnosti, jak 

dosvědčuje jeho odpověď nejen v tomto případě, ale i jiných.
Svým poddaným odpověděl, že to, co chtějí, by bylo ke škodě vrchnosti, 

že se pozastavuje nad tím, že sotva některý by chtěl hrstku lnu přidati. 
Svoluje však, aby odvádění lnu zůstalo tak jako dosud. Oves však že byl 
v tehdejší ceně zaplacen, musejí jej tedy i oni zaplatit penězi.

Jan Podhola   
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 5.

Copak nám Správa silnic tají?

A už tady máme zase zimu!

Jan Podhola
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Tip na knihu
Z důvodu sníženého rozpočtu na nákup nových 

knih se již v několika číslech zpravodaje neob-
jevily tituly nových knih, ale i přesto je možné 
si v knihovně zajímavou a poutavou knihu najít. 
Jednou z nich je dílo Ann-Marie MacDonaldové 
Kam létají vrány.

Román odehrávající se v 60. letech minulého 
století s detektivní zápletkou (podle skutečné udá-
losti) je kronikou novodobé historie Kanady, ale 
především příběhem lidského utrpení i síly lásky.

Madeleine je na začátku příběhu devítiletá hol-
čička s fantazií a pozorovacím talentem, která přijíždí se svou rodinou 
na leteckou základnu v Ontariu, kde se zakládá osa tragického příběhu.

….Madeleine se zeptá: „Pamatuješ se na mýho učitele na Centra-
lii?“ Mimi na ni vrhne rychlý pohled a zase se vrátí ke svému seznamu. 
„Na pana Marche?“

„Zneužíval nás. Mě a některý další holky.“ Mimi se otočí ke své dceři 
a zavěsí — vzápětí se podívá na svou ruku, jako by ji její samostatná ini-
ciativa překvapila.

„To je dobrý, Maman, jsem v pohodě, říkám ti to jenom proto, že  “………
J. Fauová

Informace ze základní školy
VÁNOČNÍ JARMARK

Jako každý rok i letos černovická základní škola připravila ve spolu-
práci s Lesy ČR s.p. tradiční Vánoční jarmark. Ovšem téma bylo vskutku 
netradiční – ekologické Vánoce. Každý ročník již od října vyráběl z pří-
rodních a recyklovatelných materiálů drobné předměty s vánočními či 
zimními motivy. Ty pak za symbolické ceny žáci nabízeli k prodeji v prů-
běhu samotného jarmarku. V provizorních stáncích se proto objevily so-
vičky z šišek, andělíčci z ruliček, malované kamínky a mnoho dalších 
milých drobností. Součástí této školní události bylo hudební vystoupení, 
na kterém děti předvedly svůj zpěv či dovednost hry na různé hudební ná-
stroje. Děti si s pomocí učitelů a rodičů připravily i módní eko-přehlídku. 
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Na „přehlídkovém mole“ se tak objevily šaty z letáků, večerní róba z od-
padkových pytlů, různé módní doplňky z PET lahví a mnoho jiného. Kdo 
byl unaven či si chtěl pouze popovídat s přáteli, mohl navštívit vánoční 
kavárničku a odpočinout si nad šálkem kávy nebo čaje a ochutnat vánoční 
cukroví. 

V uspěchaném životním shonu je tato akce každý rok milou připomín-
kou, že Vánoce jsou za dveřmi. Spolu s dětmi černovické školy se těšíme 
nejen na Vánoce, ale i na další akce.

Mgr. Alena Michálková

NěMČiNA NeKOUše
O pravdivosti tohoto sloganu se mohli naši žáci a žákyně přesvědčit jedno-

ho pátečního dopoledne (28. 11. 2014) prostřednictvím jazykové animace, 
kterou pro nás připravila pracovnice Goethe-Zenter v Českých Budějovi-
cích a finančně zajistila organizace Tandem Západočeské univerzity Plzeň.

A proč se učit němčinu? Více než 100 000 pracovních míst v 8000 ně-
mecky mluvících firmách v České republice – a kvalifikovaní mladí spo-
lupracovníci jsou vždy vítáni. Nenechte si ujít příležitost!

Dalších 10 důvodů najdete na http://www.goethe.de/ins/cz/pra/lrn/10g/
csindex.htmMgr. 

Mgr. Alena Strašrybková 
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 HRAJeMe FLORBAL
Dne 18. 11. 2014 se zúčastnili zástupci naší školy okresního kola ve flor-

balu mladších žáků v Pelhřimově. Po velmi dobrém výkonu obsadili 2. 
místo v konkurenci 14 škol celého okresu. Základní skupinu jsme odehráli 
na ZŠ Osvobození. V prvním zápase turnaje jsme nastoupili proti ZŠ Po-
čátky a po dobrém výkonu vyhráli 3 : 0. Všechny branky vstřelil David 
Pravda. Ve druhém utkání jsme si vybrali slabší chvilku a po rozpačitém 
výkonu podlehli Pacovu 0 : 5. Po výborném výkonu v zápase se ZŠ Pel-
hřimov Pražská jsme vyhráli 5 : 0. Všechny branky dal opět David Pravda. 
V dalším utkání by nás vítězství posunulo do finálové skupiny. Zápas se 
ZŠ Humpolec Hradská jsme dobře začali, ale konečný stav 1 : 1 na postup 
ještě nestačil. Jedinou branku vstřelil Lukáš Pěnka. Rozhodující zápas, 
ve kterém nás čekala ZŠ Pelhřimov Osvobození, jsme potřebovali uhrát 
remízu. Po vítězství 3 : 0 jsme postoupili do finálové skupiny. Dvě branky 
vstřelil David Pravda, jednu Jiří Kos. 

Ve finálové skupině ve sportovní hale nás čekaly ještě dva zápasy. Nejdří-
ve jsme rozstříleli ZŠ Želiv 5 : 0. Čtyři branky vstřelil David Pravda a jednu 
Tadeáš Hadrava. V posledním zápase jsme se utkali o konečné druhé místo 
se ZŠ Pelhřimov Komenského. Ve velmi bojovném zápase jsme vydřeli ví-
tězství 3 : 1 a obsadili vytoužené druhé místo. Branky vstřelili David Prav-
da, Jiří Kos a Tadeáš Hadrava. Celkovým vítězem turnaje se stala ZŠ Pacov.
Turnaje se zúčastnili tito žáci:

David Pravda, David Svadba, Lukáš Pěnka, David Krám, Dominik Pav-
lík, Jiří Kos, Zdeněk Zíka, Filip Vondráček a Tadeáš Hadrava.

Děkujeme všem žákům za vzornou reprezentaci školy.
Mgr. J. Hadrava

MiNiMÁLNÍ PReVeNTiVNÍ PROgRAM
I v listopadu a prosinci pokračovaly naše akce s minimálním preventiv-

ním programem.
V listopadu jsme prověřili kreativitu a herecké nadání našich dětí 

v akci s názvem „Správné chování“. Žáci měli za úkol vymyslet, secvičit 
a zahrát před svými „soupeři“ scénku „Správné chování“ na předem 
dané téma.

 Z menších žáků nás nejvíce zaujala 1. třída se svou scénkou na téma 
„Hygiena při svačině“. Ze starších dětí suverénním způsobem vyhrála  
9. třída se scénkou „Návštěvní řád Národního parku Černovice“.
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V prosinci jsme se nechali inspirovat předvánočním časem a jednotlivé 
třídy měly za úkol vytvořit sadu šesti ozdob, které jsme vyvěsili ve vesti-
bulu školy. Pokud děti splnily zadání (ekologičnost, ekonomičnost, prak-
tické využití a zakomponování „třídní barvy“), získaly 10 bodů, což se 
povedlo celkem šesti třídám.

Mgr. P. Novotná

SBěR STARéHO PAPÍRU
27. a 28. 11. 2014 proběhl na naší škole sběr starého papíru. Do sběru se 

zapojilo 58 žáků a vybralo se celkem 8000 kg papíru. Nejvíce papíru z na-
šich dětí dodali Jirka a Lída Duškovi (1134 kg) a Janička a Vašík Dvořáko-
vi (696 kg). Prostředky, získané sběrem papíru, budou použity na adopci 
na dálku a na výlet za odměnu pro nejlepší sběrače.

SBěR LeSNÍcH PLOdů
Na podzim se uskutečnil sběr lesních plodů. Do sběru se zapojilo cel-

kem 36 dětí a celkem se vybralo 1510 kg plodů. Nejlepším sběračem se 
stala Terezka Pavlasová (173 kg) a Adélka Jiráková (154 kg).

Mgr. Petra Novotná

AdVeNTNÍ VÍdeŇ
Žáci 7., 8. a 9. třídy ZŠ Černovice se rozhodli adventní čas využít i k pro-

cvičení němčiny a angličtiny, prozkoumání dějin a poznání cizí země. 
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Spolu s p. učitelkou Novotnou a Michálkovou a p. učitelem Hadravou se 
17. 12. 2014 vydali do Vídně. Po procházce v zahradách Schönbrunu pře-
jeli do centra Vídně, kde absolvovali prohlídku starobylé Vídně a jejích 
historických památek. Velmi je zaujala královská klenotnice v Hofburgu, 
kde viděli – mimo jiné – například i korunovační císařskou korunu či po-
stýlku, ve které jako dítě spal Napoleon II. Všechny uchvátil Stephansdom 
se svými do nebe sahajícími věžemi. V podvečer už na účastníky čekala 
nádherně osvětlená budova radnice a tradiční adventní trh, kde děti ochut-
naly rakouské vánoční speciality. 

Domů jsme se vrátili unaveni, ale plni dojmů a zážitků. 
Mgr. Alena Michálková

šKOLNÍ dRUžiNA A JeJÍ VÁNOce

Už během listopadu jsme přijali pozvání na „Vánoční tvoření“ s kamará-
dy ze ZŠ speciální a PrŠ Černovice. Naše děti se nadšeně zapojily do všech 
velmi pečlivě připravených tvořivých a relaxačních aktivit. Doma se pak 
mohly pochlubit svými výrobky z keramiky, pediku a papíru.

Vánoční čtení v dětském oddělení městské knihovny bylo dalším pěk-
ným zážitkem. Paní Šenoltová připravila pro děti zajímavý výklad o vá-
nočních svátcích.

Setkání v kostele se stalo nečekaným překvapením, kdy nás přivítal pří-
mo pan farář Poul a dětem ochotně odpovídal na jejich zvídavé otázky.
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Předvánoční čas jsme zakončili tradiční vánoční besídkou s lidovými 
zvyky a tradicemi. Na závěr si děti nadšeně vybalily dárečky, se kterými 
si hned radostně začaly hrát.

Vránková Marcela

Zásahy jednotky SDH Černovice v roce 2014
Jednotka Sboru dobrovolných hasičů Černovice letos zasahovala u 46 

událostí.

Technické zásahy: celkem 34 událostí
K tomuto typu zásahů patří odstraňování spadaných stromů přes ko-

munikace, čištění kanalizace, odstraňování nebezpečného hmyzu, čerpání 
vody a podobné. V letošním roce nás často zaměstnávalo odstraňování 
nebezpečného hmyzu, celkem se jednalo o 13 událostí. K tomuto účelu 
byly pořízeny dva speciální ochranné obleky. K dalším událostem toho-
to typu patřila například likvidace plechové střechy utržené větrem nebo 
mytí bláta na komunikaci a jiné výše zmíněné.

Požáry: celkem 8 událostí
Třikrát se jednalo o požáry polního porostu, největší byl požár polního 

porostu v lesní školce Johanka 11. března. Jednou hasiči zasahovali u ne-
ohlášeného pálení. V souvislosti s tím upozorňuji občany na ohlašovací 
povinnost při pálení. Toto se ohlašuje na krajské operační středisko HZS 
(telefon 950 270 102), případně prostřednictvím internetových stránek 
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HZS kraje Vysočina, kde najdete příslušný elektronický formulář. Třikrát 
hasiči zasahovali u požárů objektů. Bylo to 25. března v Poříně, kde hořela 
dílna u rodinného domu. Dále 27. září, kdy hořely dřevníky ve Lhotkově 
ulici a 15. listopadu zasahovala jednotka při požáru kolny v objektu ZD 
Nová Cerekev. Dalším požárem v letošním roce byl požár drážního vozi-
dla nedaleko přejezdu na Svidníku.

Ostatní zásahy: celkem 1 událost
Jednalo se o spolupráci s Policií ČR v rámci Integrovaného záchranného 

systému při pátrání po pohřešované osobě.

Námětová cvičení: celkem 4 události
Jednalo se o prověřovací cvičení na hrad Kámen a na objekt VÚM Čer-

novice. Dvakrát se jednalo o taktická cvičení jednou zaměřené na dál-
kovou dopravu vody (v Lidmani) a podruhé na plnění závěsného vaku 
na vodu pod vrtulníkem (v Kamenici nad Lipou).

Jednotka se mimo zásahové činnosti věnuje každou středu údržbě tech-
niky a hasičské zbrojnice, dále pravidelným školením pro celou jednotku 
a odborným školením pro velitele, strojníky, obsluhu motorových pil a no-
sitele dýchací techniky.

Členům jednotky patří za jejich celoroční obětavou práci velký dík.
Michal Charvát
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Plesová sezóna na Černovicku – 2015
Tradiční sezóna plesů u nás už začala o Vánocích
(čt. 25. 12. Myslivecký ples – Křeč, Hasičský bál – Lidmaň aj.).

název akce obec den datum místo hraje   aj.
Hasičský bál Křeč so. 10. 1. U Huberta Malá muzika
Hasičský bál Černovice so. 17. 1. sokolovna Malá muzika
Hasičský bál Hojovice so. 17. 1. hospoda Chlada a spol.
Hasičský bál Benešov so. 24. 1. býv.škola Kabeš a spol.
Hasičský bál Dobešov so. 31. 1. kult. dům Přespolanka
Masopustní zábava Hojovice so. 14. 2. hospoda ?
Dětský karneval Křeč so. 14. 2. U Huberta Allegro
Maškarní ples Křeč so. 14. 2. U Huberta Allegro
Muzikantský ples Černovice so. 21. 2. sokolovna Čern. dechovka 

Přespolanka
Dětský karneval Černovice so. 14. 3. sokolovna ? (disco)
Šibřinky Černovice so. 14. 3. sokolovna PAM

Další plesy na Černovicku nebyly zjištěny – změna programu možná.
Sledujte plakátování!  

Sokol ČERNOVICE – oddíl kopané, tabulky 
po podzimní části sezony 2014/2015

I.B třída, skupina „A“ – muži
Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body PK (Prav)

1. Ledeč n.S. 14 10 2 2 51: 18 32 ( 11)
2. Štoky 14 9 1 4 37: 30 28 ( 7)
3. Kostelec 14 9 1 4 28: 21 28 ( 7)
4. Mírovka 14 8 3 3 28: 16 27 ( 6)
5. Chotěboř B 14 8 1 5 29: 18 25 ( 4)
6. Košetice 14 6 3 5 27: 25 21 ( 0)
7. Humpolec B 14 6 2 6 23: 22 20 ( -1)
8. Černovice 14 5 4 5 37: 37 19 ( -2)
9. Lípa 14 5 3 6 27: 28 18 ( -3)

10. Tis 14 5 2 7 22: 25 17 ( -4)
11. Budíkov 14 4 4 6 32: 38 16 ( -5)
12. H. Cerekev 14 4 1 9 22: 36 13 ( -8)
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13. Lučice 14 2 2 10 15: 36 8 (-13)
14. Jiřice 14 2 1 11 25: 53 7 (-14)

vedoucí: Zdeněk Zíka, trenér: René Ševčík 

 III. třída Pelhřimovska – muži
Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body PK (Prav)
1. Lukavec 10 8 1 1 47: 15 25 ( 7)
2. Černovice B 10 8 0 2 35: 16 24 ( 9)
3. N. Rychnov B 10 6 1 3 28: 21 19 ( 4)
4. Želiv 10 5 2 3 36: 21 17 ( 2)
5. V. Chyška 10 5 1 4 28: 19 16 ( 4)
6. Budíkov B 10 5 1 4 24: 27 16 ( 1)
7. Senožaty 10 3 3 4 23: 25 12 ( 0)
8. Vyskytná 10 2 2 6 29: 28 8 (-10)
9. Mnich 10 2 2 6 10: 19 8 ( -7)
10. Petrovice 10 2 2 6 9: 26 8 ( -7)
11. H. Cerekev B 10 1 1 8 13: 65 4 (-11)

vedoucí: Martin Hrbek, trenér: Miloš Tille

Okresní přebor Táborska – starší žáci
Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body PK (Prav)

1. Černovice 8 5 2 1 37: 5 18 1 ( 8)
2. Bechyně 8 5 2 1 41: 12 17 ( 5)
3. Jistebnice 8 3 4 1 29: 23 17 4 ( -2)
4. METEOR Tábor „B“ 7 5 1 1 38: 6 16 ( 4)
5. Chýnov 8 4 1 3 38: 28 13 ( 4)
6. Sokol Sez. Ústí 8 4 0 4 36: 16 12 ( 0)
7. Planá nad Lužnicí 5 1 0 4 5: 21 3 ( -9)
8. Tučapy 7 1 0 6 13: 52 3 ( -9)
9. Dražice/Řepeč-Opařany 7 0 0 7 1: 75 0 ( -6)

vedoucí: Kateřina Šteflová, trenér: Roman Pěnka, Radek Hůlka

 Okresní přebor Pelhřimovska – starší přípravka
Rk. Tým Záp + 0 - Skóre Body PK (Prav)
1. Kamenice 10 10 0 0 81: 43 30 ( 15)
2. A.F.C. HU B 10 5 0 5 64: 66 15 ( 0)
3. N. Rychnov 10 5 0 5 56: 62 15 ( 0)
4. Lukavec 10 5 0 5 56: 64 15 ( 0)
5. Černovice 10 3 0 7 70: 79 9 ( -6)
6. Obrataň 10 2 0 8 61: 74 6 ( -9)

vedoucí a trenér: Richard Kubů a Šimon Paclík
P. Podskalník, sekretář oddílu
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Poděkování fotbalistům 
Chtěl bych touto cestou poděkovat za všechny dříve narozené hrá-

če a funkcionáře kopané TJ Sokol Černovice, a to bývalým fotbalistům 
P. Podskalníkovi, P. Voráčkovi a P. Kropáčkovi, organizátorům 85. výročí 
založení fotbalového klubu, jehož oslavy se uskutečnily v sobotu 1. listo-
padu 2014 v hotelu Mlýn. 

Ano, většina z nás začínala s fotbalem na starém hrbolatém tržišti 
za hřbitovem. Při fotografování na hřišti u ZŠ jsme všichni s potěšením 
kladně hodnotili současné zázemí fotbalového stánku včetně kvalitní hrací 
plochy, ale i nově otevřené víceúčelové hříště, které jistě napomůže škole 
i městu při výchově dalších generací šikovných sportovců. Možná, že ně-
kteří z nich svými výkony překročí hranice města tak, jak tomu bylo např. 
u Františka Holického, dorosteneckého fotbalového reprezentanta ČSSR, 
Ládi Tomana oblékajícího dres ligového dorostu pelhřimovského Sparta-
ku, po vojně hrajícího za Dynamo Č. Budějovice, když sportovní kariéru 
ukončil v píseckém Spartaku. Za Pelhřimov oblékal v mužstvu dospělých 
druholigový dres i Josef Nemeškal, krátce zde hostoval i Vladislav Sváta. 
O několik let později byl do stejného klubu pro II. dorosteneckou ligu 
uvolněn mladý, nadějný fotbalista Stanislav Bůžek, když dorostenec An-
tonín Hrbek pravidelně nastupoval v dorostenecké lize za VS Tábor. 

Ano, velký dík vám všem, kteří jste se jakýmkoliv způsobem podíleli 
na této v kraji ojedinělé, doufejme, že ne poslední společenské akci spoje-
né s černovickým fotbalem.

Josef Král
K Hájence 674 
Sezimovo Ústí 2

L. N. Tolstoj:
Každý chce napravit lidstvo, ale nikoho nenapadne, že by 
měl začít u sebe.
B. Spinoza
Nejeden člověk si zachoval zdraví a veselou mysl jen díky 
radám, kterých neuposlechl.
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V šedesátých letech oblékal odchovanec černovického  
fotbalu František Holý dres reprezentanta ČSSR
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Černovické lesy dnes a dříve II. 
(Pokračování z č. 4/2014)

Předešlé vzpomínání končilo u míst okolo Staré Huti a v jejím soused-
ství. Jméno samotné získala podobně jako jiná místa, kde dříve bývala 
skelná huť. Ta je zde také potvrzena. Uvedl jsem ale o sklárnách v okolí 
a o Staré Huti jiné již dříve. Zůstaneme tedy jen u prostoru a lesa v okolí. 
Pro jeho rozsah – byl veden jako les mistra  sklářského – zaujímal teh-
dy téměř celý jižní svah Eustašského vrchu – byl nejlépe dokumentující 
ukázka situace.

Až dosud se o to, zda a jak les bude vypadat, starala jen příroda. Vznik-
lý stav velice výstražně ukázal, že už to dál nelze přijímat. Takový stav, 
místy ještě horší než zde na Černovickém panství, byl nejrozšířenější. 
Přicházejí dva základní činy. Zjištění tohoto dál nepřijatelného způsobu 
lesního hospodaření ze strany lesníků a reakce na to ze strany tehdejší 
vlády. A vlastně doba od let 1750 až do 1800 a dál se stává pro les dobou 
nezbytných a rozhodujících změn. Zkusím se, jen stručně, protože to bylo 
rozsáhlé, popsat, oč se jednalo. 

Začnu císařským dokumentem vydaným Marií Terezií jako lesní řád pro 
Čechy a Moravu 5. května 1754. Používám část z reprintu tohoto výnosu, 
vydaného r. 1970 v Bratislavě k 200. výročí vyhlášení tohoto lesního řádu. 
My Marya Terezya  z Boží Milosti  římská  císařovna  vdova, Uherskej, 

Českej krajin královna apoštolská . . . 
Materská starost, a bedlivé, které na rozmnožení našej premílej . . kra-

jin yužitkův, a na pomáhání obecného dobrého máme,pečování, dobrotivu 
mysel naší napomenulo, jak platné a užitečné jest lesův v dobrém a kvetů-
cem stavě stálé zachování, škodlivé naproti, jestli se lesy bez míry a roz-
dílu vyrubujeou, takových zahubení. Pro kterou příčinu, za věc neomylně 
potrebnů býti jsme nalezli:  aby se v rubání dreva, a užitku Hor i v tejto 
krajině dobrý bez meškání porádek uvedel.
Všem známo jest, kolko pomoci věcem lidským přináší, a jak potrebně 

a užitečnějest nemenej tím, který samý pro sobě jsou, jak vůbec celej kra-
jině Hor zachování, ne jen ku stavění, k budování, pečení každodenního 
chleba, připravování jídla a všelikého nápoje, k udržování světlem a tep-
lem člověka, a jinším životu lidskému služícím potřebám, ale též k solným, 
železným a jiným rudy a kovův hutem, a tolik remeslův a kunstův dílom 
nepochybně se potrebuje . . 
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V tehdejších zemích Rakouska byl tento lesní řád, vypracovaný v Če-
chách, postupně zaveden i v ostatních, protože vzhledem k rozdílnosti 
krajin muselo se k tomu přihlížet. Výzva lesníků – ve třech směrech . . 
zastavit vývoz dřeva ze země . . prosadit úspory v hospodaření dřevem 
. . zvýšit péči o pěstování lesů . . zesílilo vědomí nezbytnosti nutného 
zásahu. Z hlediska ochrany lesů právě požadavek zvýšit pozornost v péči 
o obnovu a pěstování lesů byl vlastně prvně veřejně formulovaný takový 
úkol pro zemské správní orgány. Tedy jasný signál vlády zasáhnout do zá-
ležitosti státní mocí. V polovině 18. století požadavek odstranit nedostatek 
dřeva, zajistit v budoucnu trvalost těžby a les v kvalitě a množství zlepšit. 
Moderně formulovaný názor na les lze vytušit z vět o lese jako největším 
pokladu země, kterého si dosud je nedostatečně váženo. 

Neprobíhalo to samozřejmě hladce. Na svou dobu to byl příliš rázný 
zásah do soukromého vlastnictví, zvyků a denní praxe. Odpor panství byl 
veliký. Nemenší vliv měla i skutečnost, že jako vždy v takovýchto vel-
kých změnách je nutné překonávat generacemi navyklé způsoby a názory. 
Tak tomu bylo zcela i u černovického tehdejšího panství. 

Když se znovu vrátíme k situaci let 1740 až 1800, kdy snaha a nut-
nost rozvíjet ekonomiku průmyslu, kdy nejdůležitějším a nenahraditel-
ným zdrojem energie bylo dřevo, nesmíme přehlédnout věc, kterou někdy 
v této záležitosti nedoceňujeme. Podívejme se na stavy obyvatel v r. 1754: 
Čechy 1 970 368, Morava 961 762, Slezsko 161 978 . O padesát let poz-
ději je stav r. 1805: Čechy 3 263 981, Morava 1 441 840, Slezsko 269 615. 
Veliký skok v nárůstu populace. Byl to především venkov a venkov s po-
třebou zajistit si obživu znamenal početný stav dobytka, ovcí a koz. Vyso-
ké stavy v tomto směru pak nezbytnou pastvu, tedy jeden z nejzhoubněj-
ších zásahů, který měnil a ničil les. A hrabání steliva, olamování a další jen 
dovršovalo pustošení. A třetí příčinou byl nedostatek jakékoliv péče o les. 
O jeho obnovu a pěstování. Uvědomování si kritické situace přineslo po-
stupně poznání, že dosavadní představy a přesvědčení, že je to jen věc 
přírody samotné . .nechat les pracovat vlastní silou . . už není v pořádku. 

Význam lesního řádu byl mimořádný. Tlak na dodržování a uplatňová-
ní znamenal znovu lesní řád vyhlásit. Přišly reedice v letech 1764, 1772 
a znovu 1781. Byl to prudký vývoj a zachytit ho v příspěvku není dost 
dobře ve všech jeho stránkách možné. . Dobře celé to období přibližně 
čtyřiceti let dokumentují dvorské dekrety, nařízení, instrukce a podobné. 
Vládní příkazy jimi dávané byly jasné. Zákaz jakéhokoliv zneužívání lesa 
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(převod z lesních půd na jiné), nehospodárné hospodaření, pustošení lesa, 
kácení tak (jen v zimě), aby nebyla obnova, nálet poškozována potahy, 
chozením, správu lesů jen odborníci, poddanské, městské lesy, vesničtí 
obyvatelé smějí lesy užívat jen tak, jak je jim vrchností a lesníkem vyká-
záno. Šetřit dřevem, cenné ne jako palivo atd. 

To vše obsahovala nařízení dvorských dekretů. Někdy nařízení zachá-
zela až do neobvyklých podrobností. Někdy přímo výchovné. Ukládaly 
krajským úřadům a lesním úřadům zabránit škodlivé činnosti v lesích. 
Dvorský dekret ze 13.12.1788 říká, že . . K.uK. majestát . . . rozhodnutím 
z 24.března 1787 nařídil trvalý vrchní dohled nad církevním, klášterním 
a  nadačním  lesním majetkem  .  .a dále zde uváděl podrobně povinnosti 
kontrol těchto lesů – aby se zde nadměrně netěžilo, seče zakládány od-
borně lesnicky a vytěžené plochy se pak co nejdříve zasely. Dekrety, tedy 
zákonná nařízení, se většinou věnovala těžbě a dřevu vůbec. Ovšem stále 
výraznější částí byla obnova lesa a ochrana nově rostoucího. Celá řada 
dekretů ukládá přísná nařízení a i sankce v tomto směru. Některé – jako 
příklad milíře – zakládat tak, aby nepoškozovaly obnovující se les, nové 
kultury (a pálení milířů, dřevěné uhlí, v této době bylo velice rozsáhlé) 
– zpracovat návod a poučení k lesním kulturám a spolu s lesním řádem 
znovu lesníkům předávat, připomínat. Jedno z nejdůležitějších zamření 
dekretů bylo věnováno obnově – příkazy co nejrychleji vyklidit plochy 
a zasít a chránit obnovovaný les – na to úzce navazoval požadavek orga-
nizovat nezbytnou pastvu, nedovolit ji jinde, zejména vůbec ne na vznik-
lých pasekách a nových kulturách. Byla jedním z nejškodlivějších zásahů 
na les. Tak Defensions Waldungen (lesy hranic země) dekret z 14. 12. 
1789 velmi přitvrdil – zabránit pastvě, zejména koz, ty při přistižení za-
střelit, kus pak patří hajnému. Hovězí zabavit, pokuta za kus 2 zl., polovi-
na patří hajnému. Při zjištění škody jsou místní obyvatelé povinni škodu 
na kulturách všichni společně sami nahradit (jeden za všechny, všichni 
za jednoho). Robotní prací připravit a zasít, a to čerstvým semenem, které 
opatří na vlastní náklad. Pozdější dekret to opravil tak, že to bude platit 
jen pro lesy na hranicích.  

Je to období, které začíná obnovou lesa, prakticky jen setím a to smrku, 
jedle. Jsou nejproduktivnější a nejrychlejší, kvalitou a vlastnostmi nejpo-
třebnější. Později dál začne sázení, školky, jiné druhy. O tom zase jindy. 

J. Zavadil
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Foto z akcí závěru roku 2014

P. Matějka
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P. Matějka
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Foto Popis Adresa Kontakt cena

Město Černovice 
nabízí k prodeji 
parcely pro 
rodinné domy. 
Parcely od 720 
do 1200 m2, 
přípojky vody, 
elektřiny, 
kanalizace 
a plynu, asfaltová 
silnice. 

Východní 
část Černovic 
ve směru 
od Svatavy/
Věžné

Podatelna města Černovice
Mariánské náměstí 
718 394 94 Černovice
posta@mestocernovice.cz
565 492 102

350 Kč /m2, 
pokud dojde 
ke kolaudaci 
stavby do 3 let 
od prodeje, 
pak 250 Kč/m2. 

Prodej stavebních parcel

Nabízím k pronájmu nebytové prostory  
o celkové výměře 119 m2.

Jedná se o přízemní část domu čp. 27 Černovice.

Bližší informace na tel. čísle 602 336 443.
email: lenkajunova@email.cz

PRONájEM
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Černovicko – dvouměsíčník MěÚ Černovice, řídí redakční rada, která si vyhrazuje právo vybrat k otištění příspěv-
ky pisatelů podle potřeb. Příspěvky představují názory a postoje pisatelů. Uzávěrka vždy 20. každý sudý měsíc. Ad-
resa: MěÚ Černovice, Mariánské nám. 718, 394 94 Černovice, telefon 565 492 102, 565 492 959 – městská knihov-
na, e-mail: knihovna@mestocernovice.cz. Odpovědná redaktorka V. Šenoltová. Registrováno na OkÚ Pelhřimov pod 
č. 330400292, náklad 450 ks. Tiskne Nová tiskárna Pelhřimov, spol. s r. o., www.ntp.cz.

12. února se koná v Městské knihovně v Černovicích 
veřejné čtení z knihy ing. P. Janečka.  

Začátek v 18.30 hodin. Všichni jste srdečně zváni

Ing. Pavel Janeček

STřÍPKy
MýCH VZPOMíNEK

NA ŽIVOT V DOMĚ čp. 116 V ČERNOVICíCH

I MIMO NĚJ


